
Szeptember 16-án 
indul New York-
ból a láng, hogy 

45 országon keresztül hir-
desse a béke eszméjít. 
Hazánkba szeptember 
26-án érkezett a küldött-
ség. Az első világjutás 
résztvevői fáklyás felvo-
nuláson vettek részt Bu-
dapesten, míg az ország 
több részén szintén fu -
tást rendeztek a 'békéért. 

Ennyi is lehetne egy 
tudósítás erről az ese-
ményről. Mivel azonban 
részese lehettem a buda-
pesi eseménysorozatnak, 
közvetlen élményeimet 
tolmácsolhatom. 

A kezdet: felhívás 
hangzott el az Ablak cí-
mű adásban — angolul 
tudó és 10 km-t 50 per-
cen belül lefutó hölgyek 
jelentkezését vá r ják egy 
3 hónapos világ körüli 
futásra . Pontosabb in-
formációt a másnap meg-
jelent Népsport tar ta lma-
zott. Jelentkezésemkor 
Osváth Sámuel, az ÁISH 
szabadidősport-osztályá-
nak vezetője elmondta, 
hogy az igen rövid határ-
idő ellenére már több 
mint kétszázan jelentkez-
tek. Az adatok felvétele 
után megígérte. hogy 
ma jd értesítenek. Igazán 
szerencsés soha sem vol-
t a m életemben, így nem 
keserített el az a levél, 
mely tudat ta velem, hogy 
nem én vagyok a szeren-
csés kiválasztott. Végül 
mégis örültem, mert a 
sok jelentkező közül ki-
választottak nyolc höl-
gyet a budapesti futásra 
és én is köztük lehettem. 

A csapat szeptember 
26-án érkezett Budapest-
re. Szállásunk a Fórum 
hotelben volt. Első nap 
megismerkedtünk a fuT 
tokkal és kísérőikkel. A 
kanadai Patty Angiin, aki 
testnevelő tanár, a nigé-
riai Abbas- Mohamed, aki 
főiskolai hallgató és a 
szerencsés magyar „kivá-
lasztott" Morvái Katalin, 
a Népsport munitatársa 
képezték a futó csapatot. 
A stáb vezetője Gail 
Straub, aki férjével, Paul 
Clarkkal szervezte az el-
ső világfutást. Velük 
jött még az amerikai Suzy 
és Terry, valamint egy 
brazil fotóriporter. 

Igen kevesen fogadtak 
és elég közlékenynek bi-
zonyultak, annak ellené-

re, hogy meglehetősen 
fáradtak voltak. Gail el-
mondta, nagyon örül 
annak, hogy a hóna-
pokkal ezelőtt megálmo-
dott ötletük végül is va-
lóra vált. Bízik benne, 
hogy az UNICEF, illetve 
az ér inte t t kormányok és 
magánszemélyek által t á -
mogatott első világfutás 
képes ar ra , hogy a békét 
méltó módon szolgálja, 
felhívja az emberek, fi-
gyelmét er re a nagy 
kincsre. Az ENSZ egyéb-
ként az 1986-os esztendőt 
nemzetközi békeévvé 
nyilvánította, 

A kissé csendes, de 
rendkívül szimpatikus 
kanadai lányról kiderült. 

hogy imád fu tn i és m á r 
több ízben lefutotta a 
maratoni távot. A min-
dig vidám nigériai f iút 
nem lehetett nem észre-
venni. A lányok elmon-
dása szerint általában 
mindig az érdeklődés kö-
zéppontjában állt. 

Morvái Katival csak 
másnap reggel találkoz-
tam, ugyanis hazaugrott 
„dolgait rendbe rakni". 
„Jól jött ez a pihenő" 
mondta. „Nagyon hirte-
len cseppentem bele eb-
be az egészbe. Lényegé-
ben csak szüleimtől és 
szűkebb ismerőseimtől 
tudtam elbúcsúzni. Bor-
zasztóan örülök, ho?"_< a 
lengyel, csehszlovák, 
olasz és magyar jelöltek 
közül végül is engem vá-
lasztottak. Kicsit fárasz-
tó ugyan, de rendkívül 
izgalmas az egész. Orszá-
gonként eltérő a fogadta-
tás, eltérő körülmények 
között futunk. A béke 
szeretetét azonban min-
denütt egyformán érez-
tük. Indulásunktól eltelt 
rövid idő alatt már az 
ötödik országba jutottunk 
el. A legfárasztóbb része 
az útnak a New York— 
Boston maratoni váltó 
volt. A 240 mérföldes tá-
volságot felváltva futot-
tuk le. Pihenésre nem 

volt idő, mert a 3X6 
mérföldes távolságot fel-
váltva tettük meg reggel, 
délben és éjjel. A másik 
fárasztó része az útnak 
a békeláng átjuttatása a 
kontinensre volt. A re-
pülőgép pilótája kissé 
ideges volt, mikor meg-
látta a „békemécses"-t és 
csak úgy engedett fel 
bennünket, ha megszer-
vezzük az őrséget. Ez a 
megtisztelő feladat rám 
és Pattyre hárult. Fel-
váltva örködtünk. Így 
pihenésre nem sok időnk 
maradt." 

Kati nem mondta el, 
de időközben megtudtam, 
hogy elvégezte a Tanár-
képző Főiskolát, elnyerte 
a „Jó tanuló. jó spor-
toló" kitüntetést főiskolás 
évei alatt. Nemrég fejez-
te be a Hölgyválasz cí-
mű könyvét, mely a 
sportoló nők problémájá-
val foglalkozik. A futás 
napján a program így 
alakult: délelőtt a csapa-
tot Péter János fogadta a 
Parlamentben. Könnyű 
ebéd után a Fórum szál-
ló elől indultunk két fák-
lyával, mer t a jugoszláv 
delegáció eljött hozzánk, 
hogy országukba is el-
jusson a láng, 
' Hallatlanul jó érzés 
volt együtt fu tni evvel a 
lelkes kis csapattal. A 
fáklyát kézről kézre ad-
va fu tot tunk át Buda-
pesten. Csapatunkat a 
Körcsarnoknál hatalmas 
tömeg várta. Az olim-
piai ötpróba és a Tisza-
fu tás r a j t j a innen indult . 
Aján Tamás, az ÁISH 
elnökhelyettesének beszé-
de után Kati meggyújtot-
ta a békelángot, galam-
bok repültek a magasba 
és elindult a több mint 
kétezer fős tömeg. Pat ty-
vel még a szállodában 
megbeszéltük, hogy elin-
dulunk az olimpiai öt-
próba békefutásán is. 
Roppantul tetszett neki, 
hogy i t t a kisgyerekek-
kel együtt futot tak a 
nagyapa korú sportsze-
rető emberek is. A rövi-
debb távot Gail is lefu-
totta. Öt is elbűvölte ez 
az j f t t o jól szervezett, 
spor feemény . 

í ieméljük. hogy az idá-
ig legnagyobb tömeges 
megmozdulás a békéért, 
nem lesz hiábavaló. 

bö-di 

Tornacsarnok — 
határidőn kívül, belül 

A Szegedi Egyetem előző 
lapszámában már tudósítot-
tunk a Juhász Gyula Tanár-
képző Főiskola tornacsarno-
kának átadásáról. Alább az 
ú j létesítmény kapcsán ké-
szült beszélgetést közöljük 
az intézmény vezetőjével, 
Szendrei Jánossal. 

— Az új tornacsarnoká-
nak átadását eredetileg au-
guszus 31-re tervezték. Eh-
hez képest bizonyos késést 
jelent, hogy csak szeptember 
15-én történt meg az átadás. 
Kik és miért késtek az át-
adással? — kérdeztem dr. 
Szendrei Jánost, a főiskola 
főigazgatóját. 

— A probiémák előrelátha-
tóak voltak. A leginkább 
késleltető tényezőnek a par-
ketta alá kerülő ún. párna-
fák szállítása kórüli huzavo-
na bizonyult. Az illetékesek 
rossz anyagoi küldtek, ahe-
lyett, hogy jót küldtek vol-
na. Ezután pedig a rossz 
anyag jóra cserélése helyeit 
jegyzőkönyvezni kezdtek, 
ami igen nagy mértékben 
hátrál ta t ta a munkálatokat. 
Tehát egyértelműen a szállí-
tó cég a hibás . . . Egyébként 
pedig a nagy határidőcsú-
szásokhoz képest ez a késés 
csak kis határidőcsúszásnak 
számít. 

— Tehát örüljünk neki... 
— Igen. Megállapítható, 

hogy a Szegedi Építőipari 
Szövetkezet igazán nagy in-
tenzitással végezte a mun-
kát. 

— Akkor jó. Egyébként 
hallottam: az új szegedi 
sportcsarnokot nem számít-
va ez lesz a legnagyobb 
sportlétesítmény a megyé-
ben. (A sportterülete egyéb-
ként nem sokkal kisebb an-
nál.) Gondolom, a jelentősé-
ge is ezzel arányos. 

— A létesítmény minde-
nekelőtt a testnevelő tanár-
képzés szolgálatában áll, il-
letve a hallgatóké. Az egyéb 

A csarnok bejára ta (Fotó: 
Székely Attila) 

foglalkozások testnevelés sza-
kosok órái között tarthatók 
meg. A gyakorló iskolák 
igényeit is kielégíti a léte-
sítmény. Nagyon kedvező 
egyébként, hogy lényegébén 
bármely sportág gyakorlatai 
lebonyolíthatók itt, na per-
sze az úszást kivéve. 

— Más téma. Sokan 
mondják, hogy a felsőokta-
tás hallgatóinak testi erőn-
léte általában elég rossz. Bi-
zonyára igazat mondanak ... 

— Az erőnléti állapot ne-
gatív alakulása már az ál-
talános iskolás kor előtt 
megkezdődik. Ez részben az 
életmóddal függ össze, de 
főleg az akaraterő fokának 
általánosan megfigyelhető 
csökkenésével. Az utóbbi 
persze visszahat az előzőre. 
A megfelelő képzés azonban 
mindkettőn tud segíteni 
bizonyos fokig, s e képzés 
előfeltétele megfelelő sport-
létesítmények megléte. 
Edzetlen testnevelő t aná r 
nem nevelhet gyerekeket 

edzetté. Ez a kiindulópont, 
mely a tornacsarnok ..bein-
dí tásával" immár létezőnek 
tekinthető. 

— Említette professzor úr, 
hogy a megfelelő testi erőn-
lét alakja kisgyermekkorban 
alakul ki. s ebben nagy sze-
repe van a testnevelő taná-
roknak. Szerintem azonban 
a testnevelő tanárok erőnlé-
tétől bizonyos mértékig füg-
getlen, hogy mennyire tud-
ják megszerettetni a gyere-
kekkel a testedzést. A példa 
bizonyára vonzó hatású, de 
nekem úgy rémlik: léteznek 
tanerők, akik igen nagy tes-
ti erejükhöz képest egészen 
csapnivaló nevelőmunkát vé-
geznek. sőt kifejezetten el-
veszik a gyerekek kedvét a 
testedzéstől. Magyarul: az 
ilyen nevelő nem váltja be 
a hozzá fűzött reményeket, 
a képzésén• költött pénz 
nem térül vissza egészséges 
gyerekekben. S ez nem 
egyedi eset, hiszen tudvale-
vő az általános iskolai torna-
órák hatástalansága. A heti 
egy-két tornaóra, még meg-
felelő nevelő „vezényleté-
vel" is annyit ér csak, mint 
halottnak a szenteltvíz. A 
gyerek egészséges testi fejlő-
désének záloga ennélfogva 
saját kezébe van letéve; a 
testnevelő tanárok képzését 
elősegítő tornacsarnok mind-
ezek szerint tehát pénzkido-
bás. 

— Én nem így gondolom. 
Égető szükség van minden 
sportlétesítményre; hiszem, 
hogy azok, akik szükségét 
érzik a testedzésnek, kí is 
használják a lehetőséget. 
Minden egyes perc, amit 
testedzéssel töltenek az em-
berek, csak hasznos lehet. 
Haszontalan sportlétesít-
mény — ilyen nincs. Ez ab-
szurdum. 

— Köszönöm a beszélge-
tést. 

F. Cs. 

A JATE Sportbizottsága ez 
évben is megszervezi hagyo-
mányos sí táborát a csehszlo-
vákiai Alacsony Tátrába. A 
turnusok időpontja: 

1. 1987. január 7—17-ig 
(hallgatói-dolgozói) 

Sítábor 
2. 1987. január 18—28-ig 

(hallgatói-dolgozói) 
3. 1987. január 28—február 

7-ig (csak hallgatói). 

Minden turnusban siokta-
tás kezdők és haladók szá-
mára is biztosított. 

Teljes ellátással várható 
költség: 1000 Kcs. 

Jelentkezés: a Testnevelé-
si Tanszéken, a JATE SC 
irodában és a kari sportfele-
lősöknél december l-ig. 

-Ormándi-

Cá-ibos, nem? Előadás a szakma szépségé- Nagy sikerük volt — ők a Névtelen Nulla (Székely Attila 
Punl> fogás — nyáriasan ' ' ről fei vételei) 

AKopaj, mint azt a ki-
adott műsorfüzetben 
is olvashattuk, az Iri-

nyi Kollégium Stúdiójának 
hagyományos rendezvénye. 
A stúdiósok idén szakítottak 
az eddig megszokott formá-
val, a vetélkedőt nyitottá tet-
ték és különböző progra-
mokkal kétnapossá bővítet-
ték az eseményt. A KOPAJ 
'86 fő at trakciója a vetélke-
dő volt, amely, mint később 
kiderült, már a csapatok be-
vonulásánál eldőlt. Ugyanis 
a megnyitó színhelyére prog.-
mat., jog, mat.-fiz. sorrend-
ben érkeztek,* és ez lett a 
végeredmény is. A 17 órás 
vetélkedő első része, mely 
péntek éjfélig tartott , főleg 
kollégiumon belül bemutat-
ható, előadható feladatokból 
állt, mint pl.: 17 órás hiz-
lalóverseny, ellenőrkeresés, 
különböző színpadi produk-
ciók, lányok élelmiszerbe öl-
töztetése és e sorok írójának 
kedvenc feladata: a „Fújom 

az oroszt!". Ez abból állt, 
hogy egy „OROSZ" feliratú 
pingponglabdát kellett mi-
nél gyorsabban végigfújni az 
előre felrajzolt girbe-gurba 
pályán. 

A vetélkedés leglátványo-
sabb feladatai szombaton 
délelőtt vqltak a belvárosban. 
Reggel kilanckor csapaton-
ként két-két ember a Szé-
chenyi téri sztikőkútba be-
engedett pontyokat próbálta 
kézzel megfogni, nem éppen 
a hideg őszies időjárásnak 
megfelelő ruházatban. Majd, 
a Dugonics téri szökökútnál, 
minden csapatból legalább 
két fő táncolt. Sajnos, nem 
sikerült megoldani, hogy a 
szökőkút azt a zenét játssza, 
amit mi szeret tünk volna. 
Legnagyobb tetszést a jogá-
szok „Csipkés kombiné" cí-
mű száma arat ta . Az Aradi 
vértanúk terén élénk érdek-
lődés mellett zajlott a ku-
kás-szlalom. A versenyző fe-
lek bemutatták, hogyan le-

het a legrövidebb idő alat t a 
legtöbbször bukni, ütközni 
egy-egy kukás kézikocsival. 
A verseny előtt az érdeklő-
dők kiselőadást hallhattak 
az egyik járgány gazdajatol, 
a szakma szépségéről. 

összegezve az előzetes fel-
adatok végrehaj tásában és 
szervezettségében a prog.-
mat., a leg-leg-versenyeken 
a mat.-fiz., a szombat dél-

előtti szabadtéri akciókban a 
jogász csapat nőtt a mezőny 
fölé. 

Az eredményhirdetés kissé 
feszült hangulata hamar ön-
feledt ünneplésbe csapott át. 
Egyesek, győztes Forma l -es 
pilótákhoz hasonló módon 
spriccelték a győzelemért já-
ró pezsgőt, mások a szerve-
zők a jándékára , az 50 1 ma-
dár te j re vetették magukat. 

Néhány szó a programok-
ról. Az eredeti tervekhez ké-
pest kissé szerencsétlen idő-
pontban (péntekenj fellépő 
Névtelen nulla remek han-
gulatú koncertet adott. A 
szombat délutánt nyitó Blas-
kó dixie é j fé lkor biztos na-
gyobb sikert aratot t volna. 
Egy furcsa hangulatú divat-
bemutatót is láthatott az ek-
kor még kis számú közön-
ség. (Az itt bemutatott és 
egyetemistáknak a jánlo t t ru-
hák megvételéhez ugyanis 
tóbb évig szorgalmasan kel-
lene félre tenni a húspénzt.) 
Közben elkezdődött a tánc-
ház is, ahol a zenészekkel 
együtt kb. 10 fő volt jelen. 
Ez az érdektelenség nem 
biztos, hogy a szervezők hi-
bájából következik. 

A fellépő szegedi fiatal 
együttesek közül a Játékbolt 
kellemes meglepetést oko-
zott, érdemes lesz rá juk oda-
figyelni. 

A kezdeti bonyodalmak 
után a Video-moziban szín-
vonalas, r i tkán látható fil-
meket vetítettek. (A fa l ; 
Megáll az idő; Napfivér, 
Holdnővér; Európa Kiadó; 
és VHK-koncertf i lm és a 
Nagy rock and roll svindli.) 
Hogy a buli tovább tar thas-
son, a rendezők, jellemző 
módon a KOPAJ megrende-
zésénél még az óra-visszaál-
lítás időpontját is figyelem-
be vették. 

Az előzetes tervek alapján 
többen tudni vélték, hogy a 
rendezők túl nagy fába vág-
ták a fejszéjüket, de úgy 
tűnik, a fa nem rájuk dőlt. 
A hírek szerint az elkövet-
kező KOPAJ-ok megpróbál-
nak a sokak által (el)ismert 
Schönherz-kupa színvonalá-
ra jutni. Ehhez a közeljövő-
ben már meg is teszik az 
első lépést, a jelenleginél 
magasabb, 10 emeletes kol-
légiumba költöznek. 

-székely-
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